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L’òmicron es cola a les 
residències de gent gran

La taxa de reinfecció el 2021 ha estat del 
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L’ús de mascareta FFP2 serà obligatòria en 
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El ministre Portaveu dubta que 
el PS tingui propostes realistes, 
més enllà de «grans anuncis i 
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Jover acusa López de «populista» per 
les seves declaracions sobre l’habitatge
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FEDA estrena ‘Un planeta submergit pel plàstic’
Un moment de la inauguració de la nova exposició, ahir al Museu de l’electricitat. 3Pàgina 10

3Pàgina 183 El comú de la capital anul·la l’escudellada per la situació sanitària

La Massana aprofita Sant 
Antoni per promocionar els 
restaurants de la parròquia
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L’última 
campanya 
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3 Dels 50 detinguts pel 
consum d’alcohol o 
drogues, 45 són homes 
i només cinc dones

«Tenim una punta de llança 
a les pistes d’atletisme que 

no havíem tingut fins ara»

Josep Maria Missé 

PRESIDENT DE LA FEDERACIÓ D’ATLETISME
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Els centres socio-
sanitaris i residèn-
cies El Cedre, Cla-
ra Rabassa i Salita, 
tornen a tenir resi-
dents positius en 

coronavirus. Després de la detecció 
a l’inici de la setmana d’una padrina 
contagiada al Cedre, i a través de les 
proves diagnòstiques que habitual-
ment es fan en aquests centres, el so-
ciosanitari gestionat pel SAAS va con-
firmar la positivitat de dos residents 
més, així com de dos infermers, un 
auxiliar, i un treballador de la neteja. 
De fet, tenint en compte que tots set 
estaven vinculats a la mateixa planta, 
s’ha decidit restringir temporalment 
les visites i les sortides als allotjats en 
aquesta àrea. Afortunadament, els 
tres residents són asimptomàtics i es 
troben bé, segons va informar el mi-
nistre de Salut, Joan Martínez Bena-
zet, en la roda de premsa posterior al 
Consell de Ministres. Tampoc presen-
taven símptomes els cinc padrins que 
van ser detectats a Salita i els tres de 
Clara Rabassa, els quals es trobaven 
aïllats als seus respectius centres i no 
hi havia la intenció de traslladar-los 
a l’àrea covid del Cedre pel fet que no 
presentaven risc. «Gràcies a la terce-
ra dosi de reforç, veiem que l’impac-
te de la variant òmicron és absoluta-
ment controlable», va valorar el mi-
nistre al respecte.

Pel que fa a la resta de dades epi-
demiològiques, Benazet va detallar 
que les darreres 24 hores s’havien de-
tectat 357 casos nous, d’un total de 
28.899. Les altes sumaven 23.394 i 
141 les defuncions. Així mateix, hi 
havia 5.364 casos actius, dels quals 25 
estaven ingressats a l’Hospital Nostra 
Senyora de Meritxell: 13 a planta i 12 
a l’UCI, vuit dels quals ventilats. En 
aquest sentit, el titular de Salut va po-
sar en relleu la «disminució progres-
siva i lenta» de la pressió sobre el con-
junt del centre hospitalari i de les cu-
res intensives. I encara en relació amb 
l’hospital, el ministre va compartir 
que actualment hi havia 127 treballa-
dors del SAAS de baixa, corresponent 
al 10% de la plantilla, si bé només 53 
(el 4%) ho eren per covid.

Benazet també va aprofitar la com-
pareixença per precisar les dades de 
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33 El ministre de Salut, Joan Martínez Benazet, en un moment de la seva compareixença d’ahir.

L’òmicron es cola a les residències 
i infecta 11 padrins de tres centres
La taxa de reinfecció per covid el 2021 ha estat 
del 3,56%, afectant 767 persones de 20.747

Fer ús de la mascareta FFP2 serà obligatori en 
esdeveniments, centres de salut i sociosanitaris

LÍDIA LÓPEZ
ANDORRA LA VELLA

@waitforlil

ACTUALITZACIÓ SANITÀRIA

tre va detallar que els cribratges ha-
vien permès detectar els dos primers 
dies lectius després de les vacances 
de Nadal, un total de 107 positius en 
les 3.228 proves realitzades. D’aques-
ta manera, l’afectació a les classes es 
va incrementar a un total de 44 au-
les: una amb vigilància activa total i 
43 de parcial.

Sobre la campanya de vacunació, 
el titular de Salut va exposar que ja 
s’han administrat 143.778 vaccins a 
Andorra, corresponents a 57.617 pri-
meres dosis, 56.743 segones i 29.418 
terceres. Cal posar en relleu que, se-
gons Benazet, ja s’estava citant a per-
sones de fins a 26 anys per rebre la ter-
cera dosi. Així mateix, el ministre va 
precisar la pauta que ara aplica el mi-
nisteri que encapçala de cara a la ges-
tió de les vacunes, indicant que totes 
aquelles persones que tenien la pauta 

completa i es contagiessin amb la va-
riant delta (aquells positius d’abans 
de Nadal aproximadament), se’ls ino-
cularia la tercera dosi al cap d’un mes 
«per evitar la reinfecció amb òmi-
cron». En canvi, tothom qui compti 
amb la pauta completa i s’hagi conta-
giat de la variant òmicron, serà citat 
pel tercer vaccí al cap de tres mesos, 
«com es feia fins ara». Sigui com sigui, 
el Govern restarà expectant a l’evo-
lució de la casuística arreu del món 
d’aquesta soca del virus, i en especi-
al de països com Sud-àfrica o el Regne 
Unit, on la variant va arribar abans. 

Per cloure l’actualitat sobre les va-
cunes, l’ambaixador de França a An-
dorra, Jean-Claude Tribolet, va de-
clarar ahir que es manté la «coope-
ració francoandorrana» en matèria 
de vaccins, i va remarcar que el país 
gal va enviar 10.000 fàrmacs de Mo-

Tema del dia PANDÈMIA
MUNDIAL

derna a finals d’any, i estava pendent 
de concretar una nova entrega pròxi-
mament.

En darrera instància, l’Executiu va 
publicar un decret que entra en vigor 
avui i fins al dia 19 on s’estableix que 
serà obligatori fer ús de mascaretes 
FFP2 quan s’assisteixi com a públic a 
activitats culturals i esportives en es-
pais interiors, en visites a centres soci-
osanitaris, i per assistir a centres sani-
taris i cases pairals. Tanmateix, el BO-
PA també va publicar un decret per 
facultar el Govern a establir mesures 
restrictives o excepcionals per la pan-
dèmia del coronavirus fins al 12 de 
març, si bé requereix l’acord favora-
ble del Consell General. Així mateix, 
el butlletí oficial també va recollir la 
compra per la via d’urgència de tres 
respiradors per a l’UCI, amb un cost 
de 67.500 euros. H

Benazet destaca la 
«disminució progressiva 
i lenta» de la pressió 
a l’hospital, on ahir hi 
havia 25 ingressats

reinfecció en coronavirus al Princi-
pat durant el 2021. Així, Salut ha re-
gistrat 767 persones amb més d’un 
episodi relacionat amb la covid dels 
20.747 infectats durant l’any, corres-
ponent a un 3,56%. En concret, 763 
persones l’han tingut dues vegades i 
quatre persones, tres.

107 POSITIUS ENTRE ELS ESCOLARS / Pel 
que fa a la població escolar, el minis-
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El problema 
requereix 
mesures 
imaginatives

L’habitatge social, necessari 
però no la solució

és el que li ha passat al Partit Social-
demòcrata (PS) amb la seva iniciativa 
perquè es destinin 45 milions d’eu-
ros del pressupost d’enguany a a la 
construcció de mig miler d’habitat-
ges amb preu assequible. I és que pre-
tendre destinar de cop una quantitat 
de diners d’aquesta envergadura en 
un país com Andorra, on fins ara ha 
brillat per la seva absència la promo-
ció de l’habitatge social, sembla que 
té més com a objectiu cridar l’aten-
ció que no pas aportar una solució 
seriosa a una problemàtica tan com-
plexa com aquesta. És evident que 
les famílies que poguessin accedir a 

F
er propos realistes i eficients 
per resoldre el problema 
que suposa per a la població 
els elevats preus de l’habitat-
ge de lloguer no és una tas-

ca fàcil. La mostra d’això és que el tri-
partit governamental porta donant 
voltes a la qüestió des de fa molts me-
sos sense que, a hores d’ara, es vegi 
una solució pràctica a curt o mitjà 
termini. Els ciutadans, mentrestant, 
insisteixen que aquesta és la seva 
principal preocupació, com es va evi-
denciar de nou en els últims resul-
tats de l’Observatori. Per aquesta raó 
és fàcil també que algun partit polí-

tic pugui caure en la temptació de 
fer propostes que, més que encami-
nades a aportar solucions, estiguin 
adreçades a buscar un rendiment 
polític entre la ciutadania, cada dia 
més amoïnada per la qüestió. Això 

aquests habitatges promoguts per 
l’Estat es beneficiarien d’uns preus 
més d’acord amb els sous que actual-
ment estan cobrant les persones assa-
lariades, però també ho és que l’ofer-
ta tampoc seria suficient per a totes 
les persones que estiguessin interes-
sades. Això no vol dir que no s’hagi de 
portar a terme una política que con-
templi aquest tipus d’habitatges so-
bre la base dels pressupostos anuals 
de l’Administració, com se suposa 
que es farà a través de l’institut naci-
onal de l’habitatge, però està clar que 
també s’haurien de posar en marxa 
mesures més imaginatives.

EL PERIÒDIC D’ANDORRA  no es fa responsable de 
l’opinió dels seus col·laboradors i tampoc s’identifica 
necessàriament amb els seus comentaris.

A efectes de publicitat contractada per persones 
pertanyents a  diferents sectors o branques 
professionals, aquest mitjà no es fa responsable del 
contingut de la publicitat en relació al disposat en  les 
normes estatutàries o deontològiques que regeixen 
la professió en concret, la qual qüestió únicament 
compet a la persona que contracta la publicitat.
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L
a precipitació i falta de pla-
nificació de la majoria al Co-
mú d’Andorra la Vella es fa 
palesa pels quatre cantons 

de la mesura d’eliminar la primera 
mitja hora gratuïta als aparcaments 
comunals i de revisió a l’alça de les 
tarifes. És una mesura, al nostre pa-
rer, completament desencertada, 
que pot ser contraproduent i que no-
més respon a un afany recaptatori 
poc comprensible. Des de Partit So-
cialdemòcrates + Independents pen-
sem que és una errada molt greu, i 
més en temps de pandèmia, en els 
quals tothom fa de més i de menys 
per tirar endavant.

L’eliminació dels 30 minuts gra-
tuïts en els aparcaments comunals 
és una mesura que pot ser contra-
produent i no s’ha reflexionat prou. 
En comptes de treure vehicles de la 
via pública en posarà encara més. 
Per fer gestions ràpides serà més cò-
mode i barat deixar el cotxe mal es-
tacionat, en parades d’autobús, en 
doble fila o damunt la vorera. És una 
cosa que ja passava abans i que ara 
encara es veurà més sovint, obligant 
a fer més intervencions al Servei de 
Circulació.

L’argument de la sostenibilitat 
per justificar la mesura, per pro-
moure els desplaçaments amb trans-
port públic, no s’aguanta per enlloc. 
El canvi en les tarifes d’aparcament 

La finestra
oberta

La precipitació 
en els 
aparcaments 
comunals

President: Enric Dolsa Font.
ANDORRANA DE PUBLICACIONS

EL PERIÒDIC D’ANDORRA

Direcció d’art i departament digital: Sara Tapia Luna Redacció: Carmen Salas, Lídia López, David Sansaloni, Laia Bautista, Àlex Pont i Albert Belis.
Maquetació i Fotomecànica: Pako Temprado i César Arquíñigo. Direcció departament comercial: Lucila Oliveira 
Assessora de publicitat: Irene Izquierdo Traducció el Periòdic News: Patricia Molina. 
subscripcions@elperiodic.ad Tel.: 736 200 EL PERIÒDIC D’ANDORRA s’entrega inseparablement amb EL PERIÓDICO DE CATALUNYA.

Directora general: Natalia Mena 
Coordinadora general: Nona Muñoz
Director redacció: Julià Rodríguez
Cap de redacció: Victoria Gómez Pérez

no reduirà l’ús dels vehicles particu-
lars. Cal, primer de tot, ampliar líni-
es i freqüències de transport públic, i 
una coordinació entre els serveis co-
munals, nacionals i internacionals. 
D’altra banda, amb aquesta mesu-
ra ara s’obliga a pagar 0,5 euros per 
fer ús de les mini deixalleries comu-
nals, fent que si a la població ja li cos-
tava triar els seus residus adequa-
dament, ara optin per deixar-ho tot 
amb la brossa de cada dia, al rebuig.

També s’ha d’assenyalar que és 
una mesura que perjudica els treba-
lladors i els petits comerços de la par-
ròquia, ja que els primers veuen com 
se’ls encareix l’aparcament i els se-
gons perden clients que opten per 
fer les seves compres en llocs que dis-
posin d’aparcaments per als seus cli-
ents. 

Pensem que, a més, és una mesu-
ra que no s’ha explicat adequada-
ment i abans d’adoptar-la caldria 
haver fet una bona campanya de co-
municació explicant-la i promocio-

nant la targeta PK i els seus avantat-
ges. A més a més, creiem indispen-
sable un acord entre els diferents 
comuns per integrar les diferents 
targetes d’aparcaments comunals i 
fer-ne una que sigui vàlida per a to-
tes les parròquies, com ja vam pro-
posar en el seu dia.

Són moltes les veus –no només la 
nostra– que assenyalen tots aquests 
efectes contraproduents i que de-
noten la poca reflexió i la precipita-
ció de la majoria comunal a l’hora 
d’aprovar la mesura. I tots aquests 
efectes segur que s’haguessin detec-
tat i solucionat en el marc d’una tau-
la de mobilitat parroquial –o a la co-
missió de circulació si es convoqués 
–, tal i com demanem insistentment 
des del PS+Independents. Així que, 
en el proper Consell de Comú, exigi-
rem a la majoria que faci enrere i tor-
ni a establir la mitja hora gratuïta i 
es recuperin les tarifes anteriors. H 
Consellers de PS+I al Comú d’Andor-
ra la Vella

CARMONA

GONZÁLEZ

SAMARRA

DOLORS

SERGI

LÍDIA
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La tribuna

Europa revisitada
La història ha estat feta en gran part de guerres i d’invasions

Bellera

Assistim a un degoteig de notícies sobre 
la restitució del patrimoni cultural als països 
explotats durant l’època colonial

FREEPIK

ÀUREA

simbòlics. El passat novembre el pa-
ís gal va retornar a la república de 
Benín 26 peces que el museu etno-
lògic del Quai Branly custodiava. 
I en el transcurs d’aquest any l’es-
tat alemany preveu també restitu-
ir a Nigèria els anomenats bron-
zes de Benín, un conjunt d’escul-
tures realitzades pel poble edo que 
van ser saquejades pels britànics i 
dels quals se n’han salvaguardat un 
miler de peces en diversos museus 
d’Alemanya. 

La història ha estat feta en gran 
part de guerres i d’invasions, i per 
consegüent de pillatge indiscrimi-
nat. Si bé nombrosos grans museus 
arreu d’Europa s’han nodrit de va-
luoses peces desvinculades dels ma-
teixos territoris que les han vist néi-
xer, cal matisar que no totes aques-
tes obres són producte de l’espoli. 
Una part provindria de l’exercici 
tradicional del comerç. Algú s’ha 

A
mb l’amenaça russa sobre 
Ucraïna i amb l’ombra 
persistent d’una possible 
futura victòria de Trump 
a la presidència dels Es-

tats Units, la re-invenció d’Europa 
semblaria quelcom d’inevitable. 
Alguns opinaran però que s’ha fet 
tard en algunes qüestions, i que les 
accions, massa tímides, no han ge-
nerat l’efecte adient. En matèria 
cultural, i pel que fa a les obres d’art 
preservades en el vell continent, as-
sistim al procés, en part dolorós, en 
part alliberador, d’una Europa con-
frontada al seus fantasmes del pas-
sat, amb tot el que això comporta. 

Va ser Rainer Maria Rilke qui va 
afirmar en el seu moment que les 
obres d’art neixen sempre de qui 
ha afrontat el perill, de qui ha anat 
fins a l’extrem de l’experiència, fins 
a un punt que cap humà no pot ul-
trapassar. No sabem què diria el po-
eta però del mercadeig i dels usos 
d’aquestes mateixes obres que en fa 
el conjunt d’una societat en un mo-
ment donat, elements aquests que 
de vegades semblen no ja contradir 
sinó malmetre aquest caràcter tan 
essencialista d’una creació, quan 
una obra d’art esdevé botí, mone-
da de canvi o bé símbol d’una he-
gemonia. 

La voluntat de restauració d’un 
greuge històric envers unes cul-
tures considerades inferiors en el 
seu moment, ens condueix a un re-
visionisme tan emergent com ne-
cessari. Assistim al degoteig de no-
tícies sobre la restitució del patri-
moni cultural als països explotats 
durant l’època colonial. Estats com 
Benín o Nigèria han reclamat les se-
ves obres artístiques exhibides en 
museus europeus. Es calcula que 
un 90% de l’art africà es troba en 
col·leccions museístiques occiden-
tals, les tres quartes parts a Euro-
pa. Tant França com Alemanya han 
fet alguns gestos notables, tot i que 

aventurat a quantificar que la natu-
ralesa del seu origen es distribuiria 
en aquests dos supòsits en un per-
centatge aproximat del cinquanta 
per cent. 

Alguns països més propers tam-
bé s’han vist afectats, com ara Grè-
cia que exigeix al British Museum 
les escultures del Partenó, o bé Egip-
te que també reclama el bust de Ne-
fertiti ara a Berlín. Un gran treball 
de recerca, dut a terme per diverses 
institucions, entre les quals el Mu-
seu etnogràfic Pitt Rivers de la Uni-
versitat d’Oxford està mirant de re-
traçar les rutes seguides pels tresors 
artístics i culturals del món cap als 

principals museus europeus entre 
1850 i 1939. 

Si fem un paral·lelisme amb l’es-
poli nazi que sota forma de litigi en-
cara avui irromp de tant en tant a 
les principals capçaleres mediàti-
ques, podem afirmar sense por a 
equivocar-nos que la travessa es pre-
veu llarga i àrdua perquè no obli-
dem que, a més, pel que fa a l’Àfri-
ca, també deuen planar interessos 
en les negociacions amb, en rere-
fons, el domini creixent de la Xina 
en aquesta regió i el cobejat accés 
a les anomenades terres rares, im-
prescindibles en la nostra societat 
tecnològica. H

Un estudi permetrà 
conèixer l’impacte de 
la tecnologia en els 
adolescents

Mirador

L’
ús saludable i respon-
sable d’internet, les 
xarxes socials i, per ex-
tensió, les tecnologies 
per a la relació, la infor-

mació i la comunicació encara 
són un dels grans desafiaments 
als quals avui dia ens enfrontem 
com a societat, especialment en 
l’àmbit de la infància i l’adoles-
cència.

Per  això,  Unicef  Andor -
ra ha signat un conveni de col-
laboració amb la Universitat de 
Santiago de Compostela, el Con-
sell General de Col·legis d’Engi-
nyeria Informàtica d’Espanya i la 
fundació Andorra Recerca i Inno-

Com utilitzen 
la tecnologia 
els infants?

Mora
ALBERT

vació, per a la realització aquest 
2022, d’un estudi capaç de pro-
porcionar un diagnòstic de l’ús 
i impacte de la tecnologia en 
l’adolescència andorrana, ana-
litzant tant els hàbits d’ús d’in-
ternet i les xarxes socials, el con-
sum de videojocs i el joc en línia, 
així com diferents pràctiques de 
risc, com el sexting, el contacte 
amb desconeguts i, fins i tot, el 
ciberassetjament.

Aquest estudi empíric, en 
el que hi participaran més de 
3.000 alumnes de tots els siste-
mes educatius d’Andorra, in-
corporarà també les motivaci-
ons, creences i expectatives dels 
adolescents, ja que només a tra-
vés de les seves opinions, creiem 
possible entendre el paper que 
la tecnologia exerceix en les se-
ves vides. H
Director Unicef Andorra 
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E
l ministre Portaveu, Eric 
Jover, va acusar ahir el pre-
sident del Partit Socialde-
mòcrata (PS), Pere López, 

de «populista» per les seves decla-
racions sobre la crisi de l’habitatge. 
Aquest dimarts, López va comparèi-
xer en roda de premsa per titllar de 
«nefastes» les polítiques impulsades 
des del Govern, tot afirmant que «es-
tem governats per les famílies dels 
grans patrimonis immobiliaris», en 
referència als presidents dels grups 
parlamentaris de la majoria. Així 
mateix, el líder socialdemòcrata va 
assegurar que en els últims tres anys 
l’Executiu s’ha dedicat a «especular 
[...] en comptes de pensar en la ma-
joria social del país que demana un 
lloguer que s’adapti a les necessitats 
de tothom». Unes declaracions que 
per a Jover formen part d’una «cam-
panya extremadament populista», 
si bé va reptar López a debatre-ho al 
Consell General i veure «com ho ves-
teix», ja que a parer seu més enllà de 
«grans anuncis i crítiques» no hi ha 
propostes realistes. 

En la mateixa compareixença del 
PS, el secretari d’organització, Pere 
Baró, també va considerar que la ges-
tió del Govern en matèria d’habitat-
ge és «ultraliberal», tenint en comp-
te que «s’han reduït els impostos 
sense cap compromís amb la baixa-
da dels preus del lloguer». En aquest 
sentit, el ministre Portaveu es va de-
fensar apuntat que «intentem fer 
prova de pragmatisme i tirar enda-
vant programes» que ajudin a resol-
dre una problemàtica «molt impor-
tant i que ens ocupa i ens preocupa».

Cal recordar que dilluns els soci-
aldemòcrates també van proposar 
una inversió de 45 milions d’euros, 

MARICEL BLANCH

33 Vista aèria de la vall central.

VICTORIA GÓMEZ PÉREZ
ESCALDES-ENGORDANY

@victoriagomezp_

33 dels quals provindrien de parti-
des pressupostàries i 11 de l’impost 
a l’habitatge buit, per a la creació de 
més de 400 pisos socials de titulari-
tat pública durant els pròxims qua-
tre anys per tal de «revertir les políti-
ques actuals» i «donar una resposta a 
una problemàtica tan sensible com 
aquesta», segons va afirmar Baró. 
Des del mateix partit es creu que la 
mesura «suposaria una solució per a 
més de 350 unitats familiars del pa-
ís alhora que propiciaria una baixa-
da dels preus del lloguer d’entre el 
5% i el 10%».

Finalment, cal recordar que el 
preu de l’habitatge, sobretot el de 
lloguer, és una de les principals pre-
ocupacions de la ciutadania, segons 
es va desprendre de l’última enques-
ta de l’Observatori d’Andorra Recer-
ca i Innovació. De fet, aquest neguit 
es va disparar en un 47% en compa-
ració amb l’últim estudi –centrat bà-
sicament en la pandèmia i les seves 
conseqüències econòmiques i soci-
als–, sent la població de 18 a 29 anys, 
de nacionalitat portuguesa i andor-
rana, i amb professions no qualifica-
des la més angoixada al respecte. H

Nacional Pàgines 6 a 13

La mobilitat durant 
el Nadal cau un 18%

Calendari per als 
cursos de capacitació

Andorra presideix 
el Grup Electoral I

Cinc nous bàtxelors 
en l’àmbit musical

Tornen les sortides 
fora de l’escola

Andorra va registrar l’entrada de 
201.000 vehicles durant les festes de 
Nadal. D’aquests, 138.000 ho van fer 
per la frontera del riu Runer mentre 
que 64.000 van accedir al país per 
la banda francesa. Segons va confir-
mar ahir el ministre Portaveu, Eric 
Jover, aquestes dades representen 
un descens de fins al 18% respecte al 
2019-2020, una temporada que se-
gons el Govern va ser la millor des 
que es registren aquestes dades. Per 
aquest motiu va assenyalar que res-
pecte a la temporada 2018-2019, que 
va ser «més similar», es registra un 
augment del 12%.

El Consell de Ministres va aprovar 
ahir el Decret relatiu al calendari 
de cursos de capacitació professio-
nal en matèria de seguretat indus-
trial, energia i medi ambient per a 
l’any 2022. Les formacions s’impul-
sen amb la col·laboració i implicació 
dels Ministeris de Presidència, Eco-
nomia i Empresa i Medi Ambient, 
Agricultura i Sostenibilitat, l’Associ-
ació d’Empreses d’Electricitat, Lam-
pisteria i Climatització d’Andorra 
(Adelca) i el Col·legi Oficial d’Engi-
nyers d’Andorra (COEA). Les inscrip-
cions es poden a l’edifici Forestal, a 
la carretera de l’Obac de la capital.

Andorra presideix enguany el Grup 
Electoral I de la Unesco. El Principat, 
des de l’adhesió a les Nacions Unides 
l’any 1993, no ha presidit mai aquest 
grup, que assumeix ara per primera 
vegada. De fet, la primera reunió tin-
drà lloc durant el dia d’avui. El Grup 
Electoral I és un grup que gestiona 
les qüestions vinculades a les elec-
cions dels Estats Membres en els di-
ferents òrgans de la Unesco. També 
s’encarrega de coordinar les posici-
ons relatives als temes polítics, cen-
tralitza els missatges del Secretari-
at i fins i tot pot elaborar alguna es-
tratègia.

El Govern va aprovar ahir la creació 
de cinc títols relacionats amb l’àm-
bit musical: bàtxelor en composició 
musical, bàtxelor en direcció musi-
cal, bàtxelor en interpretació musi-
cal, bàtxelor en musicologia i bàtxe-
lor en pedagogia musical. La creació 
d’aquests estudis s’ha fet a proposta 
de la Humanium International Uni-
versity. Les titulacions tenen caràc-
ter estatal i s’estructuren sobre la ba-
se dels cicles establerts en el marc de 
l’Espai Europeu d’Ensenyament Su-
perior (EEES), i referenciades en el 
Marc andorrà de titulacions de l’en-
senyament superior. 

L’Executiu va donar ahir llum ver-
da a tornar a permetre les activitats 
i sortides dels alumnes més petits 
fora dels centres escolars, tenint en 
compte que «les classes i els menja-
dors funcionen en grups de convi-
vència», en paraules del ministre 
Portaveu, Eric Jover. Cal recordar 
que, fins ara, les sortides estaven res-
tringides per realitzar activitats es-
portives o culturals, ja que aquesta 
mesura es va prendre per frenar la 
incidència de la covid-19 a les aules, 
que just abans de les vacances de Na-
dal va afectar especialment els cur-
sos de primera ensenyança.

Després que l’IPC del 2021 hagi 
quedat fixat en el 3,3%, una xifra 
per sobre de les previsions que es 
marcava el Govern (+1,4%), el mi-
nistre Portaveu, Eric Jover, va con-
firmar ahir que, malgrat la difi-
cultat de preveure els comporta-
ments de la inflació, es calcula un 
augment sostingut dels preus al 
llarg del primer semestre del 2022, 
tot i que «durant el segon semes-
tre semblaria que les pressions bai-
xarien». És evident, per tant, que 
aquest tancament del 2021 «tin-
drà un impacte» i una «repercussió 

L’Executiu 
confirma que 
la inflació 
seguirà a l’alça

EL PERIÒDIC
ESCALDES-ENGORDANY

Amb la pujada de l’IPC el
salari mínim s’eleva ara 
fins als 1.157,87 euros

directa» sobre les depeses del Go-
vern en diferents àmbits com po-
den ser els salaris dels treballadors 
públics o els contractesi indexats. 
Tot i això, l’Executiu assegura que 
«és assumible amb la flexibilitat 
dels comptes de l’Estat».

Jover va detallar que el 3,3% de 
l’IPC del 2021 ve marcat, principal-
ment, pels sectors del transport, 
del vestit i el calçat (+5,6%) i de la 
restauració (+3,3%). Amb aquest 
augment, el salari mínim inter-
professional passa a ser de 1.157, 
87 euros mensuals. H

L’última enquesta 
de l’Observatori 
demostrava que la 
preocupació pel lloguer 
s’havia disparat un 47%

Jover titlla López de «populista» per 
les declaracions sobre l’habitatge
El ministre Portaveu dubta que el PS tingui propostes realistes, més enllà de «grans anuncis i crítiques»

CONSELL DE MINISTRES
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ARXIU ANA

33 Imatge d’arxiu d’un agent en un control policial a Andorra la Vella.

@PeriodicAND

SEGURETAT VIÀRIA

E
l Cos de Policia va tancar 
aquest 9 de gener la darrera 
campanya de controls pre-
ventius contra el consum 

d’alcohol i drogues al volant. En to-
tal s’han efectuat 1.356 controls, 
dels quals 1.292 han donat un resul-
tat negatiu i 64 positiu.

D’aquests 64 controls positius 14 
han comportat sancions adminis-
tratives que han superat la taxa d’al-
cohol dins la franja de 0,51 g/l a 0,80 
g/l. Detalladament, 41 persones han 
estat detingudes per superar la ta-
xa d’alcohol de 0,80 g/l, sis per posi-
tiu a tòxics salivar, dues per positiu 
a alcohol i tòxics, i una per refusar a 
fer-se la prova. El percentatge de po-
sitius, per tant, és del 4,71% en rela-
ció amb els controls totals efectuats.

Desgranant la informació per 
franges horàries, entre les 06.00 ho-
res i les 14.00 hores, la Policia ha re-
alitzat un total de 456 controls on 
només cinc han resultat positius i 
d’aquests tres han estat sancionats i 
dos detinguts. Entre les 14.00 hores i 
les 22.00 hores s’ha dut a terme 568 
controls on s’han detectat 16 posi-
tius, dels quals dos han estat sancio-
nats i 14 detinguts. Finalment, entre 
les 22.00 i les 06.00 hores ha tingut 
lloc fins a 322 controls on 43 perso-
nes han donat positius i, d’aquests, 
s’han sancionat nou i s’han detin-
gut 34.

En aquest sentit, de la cinquante-
na de persones detingudes durant 
la campanya, cinc han estat dones 
i 45 homes, dels quals 41 són resi-
dents i nou no residents. Així doncs, 
dels 50 conductors,16 persones han 
estat detingudes per donar d’entre 
0,81 g/l a 1,20 g/l i 14 han donat ta-
xes d’entre 1,21 g/l a 1,60 g/l. A més, 
s’han detingut a un total de sis con-

Els controls policials detecten 
64 positius dels 1.356 efectuats
De les 50 persones detingudes, 45 van ser homes i només cinc van ser dones

EL PERIÒDIC
ESCALDES-ENGORDANY

ductors que han estat involucrats 
en accidents de circulació de danys 
materials i un en un accident amb 
ferits.

Quant a les franges d’edat dels 
conductors detinguts, la Policia va 
informar que 13 tenen edats d’entre 
18 i 25 anys, 26 d’entre 26 i 40 anys, i 
11 són majors de 40 anys.

Amb tot, el Cos de Policia va des-
tacar que, malauradament, tot i ha-
ver publicitat activament la present 
campanya, es constata que el nom-

bre de controls positius realitzats en 
la franja horària de les 22.00 hores a 
les 06.00 hores, ha estat del 12,95%.

Amb aquesta nova campanya de 
controls, per tant, la direcció de la 
Policia vol fer palès novament que 
la suma d’alcohol més volant «és del 
tot inviable». L’objectiu d’aquesta 
campanya ha estat encaminada a la 
disminució de la sinistralitat a les 
carreteres, amb la finalitat última 
de l’assoliment de l’objectiu marcat 
de la disminució dels accidents. H

TWITTER/ PROTECCIÓN CIVIL ESPAÑA

PONS ES REUNEIX A ESPANYA AMB EL DIRECTOR DE PROTECCIÓ CIVIL
Madrid q El director general de Protecció Civil d’Andorra, Cristian Pons, i el d’Espanya, Leonardo Marcos, van reunir-
se ahir per analitzar temes d’interès entre ambdós països i futurs projectes de col·laboració. La trobada va tenir lloc 
a la seu de la Direcció General madrilenya, on també va assistir l’ambaixador d’Andorra a Espanya, Vicenç Mateu.

El PS demana per les places 
dels docents en baixa

POLÍTICA

La consellera general i presiden-
ta suplent del Grup Parlamenta-
ri Socialdemòcrata (PS), Judith Sa-
lazar, va entrar ahir una pregunta 
oral urgent en relació amb la co-
bertura de les baixes per incapaci-
tat laboral (o altres) dels docents.

Salazar va recordar les decla-
racions que va efectuar aquest 
dimarts la ministra d’Educació i 
Ensenyament Superior, Ester Vi-
larrubla, on va afirmar a la prem-
sa que es compta amb suficients 
candidats interins per cobrir les 
baixes actuals així com la de do-

López pregunta sobre la 
candidatura dels Pirineus 
als Jocs d’Hivern del 2030

EL PERIÒDIC
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cents que la puguin agafar en els 
propers dies. Per aquest motiu, 
la consellera socialdemòcrata va 
demanar quines són aleshores 
les raons que justifiquen que hi 
hagi baixes que actualment no 
s’estan cobrint.

Així mateix, el president del 
Grup Parlamentari Socialdemò-
crata, Pere López, també va en-
trar ahir una pregunta oral amb 
caràcter urgent en relació amb 
la candidatura dels Pirineus als 
Jocs Olímpics d’Hivern del 2030. 
López va sol·licitar al Govern que 
expliqui quina és la seva posició 
respecte a una possible partici-
pació d’Andorra en aquesta can-
didatura i quins contactes i co-
municacions de caràcter oficial 
s’han dut a terme sobre aquesta 
qüestió. H

La franja d’edat 
de conductors que 
acumula més detinguts 
és la d’entre 26 i 40 
anys amb un total de 26

DUANA

Des de la duana de la Farga de 
Moles han detectat que el 2021 
el contraban de tabac i les inter-
vencions de divises van anar a la 
baixa. El motiu d’aquesta dismi-
nució dels decomisos a la duana 
espanyola parteix de les restricci-
ons a causa de la situació sanità-
ria contra la covid. Ara bé, un cop 
recuperada la mobilitat tampoc 
s’han assolit els nivells d’abans 
de la irrupció de la pandèmia. Ai-
xí doncs, el 2019 es van arribar a 
comissar gairebé 300.000 euros, 
una quantitat que va disminuir a 
més de la meitat el 2020, mentre 
que l’any passat no es va arribar als 
260.000. A banda d’aquesta reduc-
ció en el comís de divises, també es 
va notar una reducció en les actes 
administratives que es van aixecar 
per infringir la normativa relativa 
al blanqueig de capitals. D’aques-
ta manera, el 2020 en van ser set, 
quan acostumen a ser una vintena.

Pel que fa al tabac de contraban 
comissat també ha anat a la baixa. 
El 2019 es va intervenir per valor de 
gairebé 290.000 euros i el 2020 la 
xifra va baixar fins a 79.000 euros, 
un 72% menys, un valor que no ar-
riba a representar la meitat del re-
gistrat abans de la pandèmia, se-
gons van informar ahir des d’An-
dorra Televisió (ATV). H

Disminueix el 
contraban i la 
intervenció de 
divises

EL PERIÒDIC
ESCALDES-ENGORDANY

33 Imatge d’arxiu d’una intervenció.

GUARDIA CIVIL
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UNIVERSITAT D’ANDORRA

33 Una trobada en el marc del projecte LLL-Transversalis.

@PeriodicAND

PROJECTE LLL-TRANSVERSALIS

L
a Universitat d’Andorra (UdA) 
fa un balanç molt positiu de 
la seva participació al projecte 
europeu de cooperació trans-

fronterera LLL-Transversalis, que va 
finalitzar el passat mes d’octubre. Ai-
xí ho va posar de manifest l’UdA ahir, 
mitjançant un comunicat de prem-
sa, on va detallar que el projecte, 
emmarcat en el Programa Interreg 
V-A Espanya-França-Andorra (Pocte-

L’UdA signa convenis de mobilitat 
amb dues universitats franceses
El programa de cooperació transfronterera ha permès fer recerca en formació dual

EL PERIÒDIC
ESCALDES-ENGORDANY

ANA

33 Seu social de Crèdit Andorrà.

El Grup Crèdit Andorrà centra la 
seva activitat asseguradora al país

El Grup Crèdit Andorrà culmina 
l’acord amb el Grup Risk i ven la se-
va participació en el hòlding espa-
nyol ERSM Insurance Brokers, l’ac-
tivitat principal del qual és la corre-
doria i consultoria d’assegurances. 
Arran d’aquesta operació, l’entitat 
centrarà la seva activitat assegura-
dora, que continua sent estratègi-
ca i complementària al negoci ban-
cari, en el mercat andorrà, on dispo-
sa de Crèdit Assegurances per a la 
part d’estalvi, i d’una aliança amb 

Caser Seguros tant en el negoci de 
vida (bancassegurances) com en el 
de no vida. 

Tal com va posar en relleu el grup 
a través d’un comunicat, l’operació 
està alineada amb els objectius que 
marca el Pla Estratègic 2021-2023 
del banc, centrat a focalitzar l’acti-
vitat en els mercats i segments es-
tratègics més alineats amb l’activi-
tat bancària i asseguradora, i a in-
crementar el valor afegit al client. 
Així mateix, en relació amb el mer-
cat espanyol, el grup manté la parti-
cipació a CA Life Insurance Experts, 
entitat especialitzada en asseguran-
ces de vida, en la qual està present en 
l’accionariat juntament amb MGC 
(Mútua General de Catalunya) i Ca-
ravela.

El Grup Crèdit Andorrà, davant 
del context global del sector finan-
cer i assegurador, està compromès a 
focalitzar la seva actuació en els seg-
ments que aportin més sinergies a 
la mateixa activitat bancària. El pro-
pòsit final és centrar-se i impulsar el 
creixement on Crèdit Andorrà pot 
aportar un valor afegit diferenciador 
al client, gràcies a la seva experièn-
cia, trajectòria i capacitat de servei. 

El Grup Crèdit Andorrà formava 
part d’ERSM Insurance Brokers des 
del 2018, any en el qual ERM, hòlding 
assegurador espanyol del Grup Crè-
dit Andorrà, i la corredoria RSM van 
arribar a un acord per fusionar els 
respectius negocis de consultoria i 
corredoria d’assegurances i reasse-
gurances. H

El banc es ven la 
participació d’ERM 
Insurance Brokers

ENTITATS FINANCERES

EL PERIÒDIC
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fa 2014-2020), s’ha centrat principal-
ment en la formació dual que com-
bina de manera integrada les classes 
lectives a la universitat i l’aprenen-
tatge a l’empresa. També ha abordat 
l’harmonització de les competències 
en l’espai fronterer i la possibilitat de 
fer un marc conjunt de validació dels 
aprenentatges basats en l’experiència 
(VAE), entre altres.

Fruit del treball dut a terme en-
tre el 2017 i el 2021, l’UdA ha pogut 
ampliar les possibilitats de mobili-
tat acadèmica amb el sud de França 

amb la signatura de dos nous conve-
nis amb la Universitat de Perpinyà i 
amb la Universitat de Pau et des Pays 
de l’Adour. Aquests dos acords bene-
ficiaran els estudiants d’Informàtica, 
un dels àmbits de coneixement priori-
taris del LLL-Transversalis. D’aquesta 
manera, els estudiants d’aquest bàt-
xelor a Andorra tindran la possibili-
tat de fer un semestre de mobilitat en 
una de les dues institucions france-
ses, mentre que els estudiants d’infor-
màtica d’aquestes universitats també 
podran triar la Universitat d’Andorra 

per fer una estada de mobilitat, apro-
fitant el semestre en anglès que ofe-
reix l’UdA en aquests estudis.

VALIDACIÓ D’APRENENTATGES / D’altra 
banda, la participació de l’UdA al 
projecte LLL-Transversalis també ha 
tingut un impacte en matèria de re-
cerca. En primer lloc, ha permès por-
tar a terme un estudi qualitatiu, en 
col·laboració amb la Universitat de 
Saragossa, sobre l’impacte que té 
l’UdA en la societat andorrana. Tam-
bé, juntament amb la Universitat de 

Lleida, s’ha elaborat un estudi sobre 
la metodologia dual en el bàtxelor 
en Ciències de l’Educació de l’UdA i, 
a més, gràcies a un ajut atorgat pel 
Govern lligat al projecte, l’UdA ha 
comptat amb dues investigadores 
que han fet recerca i han participat 
en diversos congressos i publicaci-
ons en matèria de formació dual i de 
validació dels aprenentatges basats 
en l’experiència.

Aquest projecte ha permès ana-
litzar quina és la situació actual i el 
marc legal de la formació dual –tam-
bé anomenada formació en alternan-
ça– en els tres territoris, així com dur 
a terme una comparativa amb altres 
països europeus. En aquest sentit, tot 
i que el bàtxelor en Ciències de l’Edu-
cació de l’UdA ja implementa aques-
ta metodologia des del 2018, a Andor-
ra no hi ha un marc específic com el 
que existeix a França, on els estudi-
ants que segueixen una formació du-
al es consideren assalariats i en con-
seqüència perceben un salari. Els res-
ponsables del projecte a l’UdA, Josep 
Fortó i Betlem Sabrià, van destacar 
que aquest sistema facilitaria la in-
serció professional dels estudiants i, 
a més, podria contribuir a la dismi-
nució de les taxes d’abandonament 
dels estudiants que volen compati-
bilitzar l’activitat acadèmica i la pro-
fessional.

Finalment, el projecte LLL-Trans-
versalis ha permès conèixer de pri-
mera mà com les universitats france-
ses fan les validacions dels aprenen-
tatges basats en l’experiència, ja que 
diversos docents de l’UdA han partici-
pat, com a observadors, en tribunals 
de VAE convocats per les universitats 
franceses sòcies d’aquest projecte. 
Aquest ha estat el segon programa de 
cooperació transfronterera en el qual 
l’UdA participa com a soci, i la inten-
ció és tornar a col·laborar en la futura 
convocatòria per preparar la tercera 
edició del projecte Transversalis.

L’UdA ha estat una de les nou uni-
versitats sòcies del projecte, on tam-
bé han pres part la Universitat de Per-
pinyà Via Domícia, la Universitat 
Jean Jaurès i la Univeristat Paul Saba-
tier, la Universitat de Pau et des Pays 
de l’Adour, la Universitat de Lleida, 
la Universitat de Girona, la Universi-
tat de Saragossa i l’Instituto Máquina 
Herramienta (adscrit a la Universitat 
del País Basc). H
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FEDA

À.P.

33 A dalt, l’ambaixador francès, Jean-Claude Tribolet i la directora adjunta de FEDA, Imma Jiménez a la 
presentació de l’exposició. A baix, una de les peces exposades.

@alexpontt

MUSEU DE L’ELECTRICITAT

E
l Museu de l’electricitat 
de FEDA presenta l’expo-
sició Un planeta submergit 
en plàstic de la mà del fotò-

graf nord-americà James Whitlow. 
Aquesta col·lecció de retrats colpi-
dors pretén conscienciar i sensibi-
litzar la població sobre els efectes 
nocius dels residus plàstics al medi 
ambient, alhora que vol promoure 
la sostenibilitat dels béns de con-
sum i la bona praxi pel que fa als 
hàbits de reutilització i reciclat-
ge dels productes. El projecte, que 
rep el suport de l’ambaixada fran-
cesa, va ser inaugurat ahir amb la 
presència de la directora general 
adjunta de FEDA, Imma Jiménez i 
l’ambaixador de França, Jean-Clau-
de Tribolet.

FEDA presenta la nova exposició, 
‘Un planeta submergit pel plàstic’
Els retrats volen promoure la sostenibilitat de la mà del fotògraf James Whitlow

ÀLEX PONT
ESCALDES-ENGORDANY

COMÚ DE SANT JULIÀ DE LÒRIA

33 L’estat actual del pujador dels Fontanals del Pui, a la zona del Solà.

Sant Julià començarà aviat les 
obres del pujador dels Fontanals

El Comú de Sant Julià de Lòria va 
celebrar a principis d’octubre una 
reunió de poble per explicar als ve-
ïns de la zona del Solà el projecte de 
condicionament del pujador dels 
Fontanals del Pui, una obra que va 
ser plantejada durant l’últim man-
dat de la darrera corporació, però 

va ser desestimada per motius pres-
supostaris.

A dia d’avui, les obres ja estan 
adjudicades a Construccions Fer-
nando i Fills per un import total 
de 124.329,73 euros. Per tant, des 
del comú es va informar que els tre-
balls s’iniciaran aviat i es compli-
ran així les previsions de tenir-lo 
enllestit a principis del 2022. En 

concret, el termini d’execució és 
de 45 dies naturals.

Segons va declarar el cònsol ma-
jor de Sant Julià, Josep Majoral, el 
projecte ve motivat pel cert risc que 
existeix a l’encreuament del puja-
dor i el nou vial, ja que els vehicles 
que transiten en sentit de baixada 
cap a la carretera general se senten 
amb «una certa inseguretat». H

REFORMES
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clar correctament acaba a l’aigua i 
pot arribar, per exemple, tan lluny 
com les Filipines». De la mateixa 
manera, Tribolet va remarcar que 
«Europa va prohibir el plàstic d’un 
sol ús perquè la contaminació és un 

problema de gran magnitud a l’àm-
bit global; hem d’arribar a les esco-
les i al màxim de gent possible, per 
això és tan important promoure ex-
posicions com aquesta».

Per la seva banda, Jiménez va 

recordar la voluntat de la compa-
nyia de continuar treballant per 
la sostenibilitat i la conscienciació 
de la població i va assenyalar que 
«l’exposició se centra en països asi-
àtics com les Filipines, Malàisia o 

l’Índia»,  però també compta amb 
imatges «en què no se sap distingir 
ben bé si es tracta sobre Andorra o 
qualsevol país veí», ja que «en mol-
tes ocasions ens hem trobat brutí-
cia i residus a les nostres munta-
nyes». A més a més, va destacar que 
malgrat que  «Andorra és un país 
net, tanmateix nosaltres tampoc 
ens salvem de la contaminació pels 
plàstics no biodegradables».

Aquesta exposició estarà dispo-
nible per a tothom fins al 31 de de-
sembre d’aquest any i se centrarà, 
sobretot, en arribar a les escoles, 
ja que dels 5.000 visitants que va 
rebre l’antiga exposició, gairebé 
la meitat van ser escolars. Segons 
va indicar Jiménez, «la voluntat és 
conscienciar sobre la importància 
que té el consum de plàstic en dife-
rents vies», com per exemple quan 
«comprem, consumim o el guar-
dem; per la qual cosa és vital arri-
bar als estudiants que seran les ge-
neracions que hauran de cuidar del 
medi ambient al futur». 

D’altra banda, l’autor de les foto-
grafies no va poder acudir a la pre-
sentació, ja que actualment viu al 
Japó i les restriccions sanitàries van 
impedir el trajecte. Tot i això, des 
de FEDA s’espera que en el futur, 
Whitlow pugui venir al Principat 

per realitzar una xerrada i explicar 
de primera mà els aspectes més re-
llevants del projecte i la seva visió 
particular.

DADES COLPIDORES/ Objectes quoti-
dians com el fil dental o bé la gespa 
artificial «produeixen més residus 
del que popularment es creu», va 
declarar Marsal durant la presen-
tació de les obres. Amb relació a les 
partícules de plàstic que no arriben 
a desintegrar-se i s’inclouen a la ca-
dena alimentària, va informar que 
«les persones ingerim dos grams de 
plàstic a la setmana, cosa que equi-
val a la quantitat de material amb 
què es forma una targeta de crèdit, 
per exemple». De la mateixa mane-
ra, va destacar que «prop del 40% 
dels residus que es troben als oce-
ans provenen de la pesca massiva 
i el comerç marítim, però la resta 
és responsabilitat de la indústria i 
dels consumidors». Finalment, va 
lamentar que «tan sols un 20% de la 
població recicla correctament». H

El 80% del plàstic 
que no es recicla acaba 
arribant als oceans i 
es trasllada a tots els 
indrets del món

Prop d’una 
cinquantena de 
fotografies mostren la 
vida quotidiana de la 
gent amb els residus

El fotoperiodista va dur a terme 
fins a 150 retrats sobre com afecta 
el plàstic a la nostra vida i al medi 
ambient, però l’equip directiu de 
FEDA va escollir les 44 fotografies 
que va considerar més significati-
ves per tal d’exposar-les a les sales 
del Museu de l’electricitat. La ma-
joria de les imatges mostren per-
sones convivint amb grans quanti-
tats de residus plàstics. En alguns 
casos, el contacte amb la contami-
nació que produeixen els produc-
tes no reciclats forma part del dia a 
dia de moltes famílies localitzades, 
sobretot, al sud-est asiàtic i l’Índia. 
Segons va manifestar Jiménez, «la 
importància d’aquest projecte re-
cau en la conscienciació de la po-
blació sobre les accions que duem a 
terme amb el consum de productes 
plàstics i els efectes que poden pro-
duir a altres indrets del món, no no-
més a l’àmbit local». De fet, segons 
les dades que va expressar la guia 
del museu, Remei Marsal, «el 80% 
del plàstic que no arribem a reci-
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T
ourist apartments incre-
ased by 5% to 10% occu-
pancy during the Christ-
mas holidays compared 

to 2019, according to data relea-
sed by the President of the Asso-
ciation of Tourist Accommodati-
on Companies (AEAT), Alex Ruiz.

«We moved between 85% and 
98% of employment from De-
cember 25th to January 10th,» 
Ruiz said. In fact, the forecast a 
week before the start of the Ch-
ristmas festivities was that the 
occupancy would be full in the 
tourist apartments of the Prin-
cipality, so the figures that the 
association predicted are con-
firmed. In addition, in some ca-
ses, those in charge of the accom-
modation were faced with situ-
ations of overbooking in which 
the supply had to assume a de-
mand above its possibilities. «Gi-

Tourist apartments outnumber 
pre-pandemic occupancy

CHRISTMAS BALANCE

The covid has not affected the influx of 
tourists, but has caused numerous job losses

Some accommodations have experienced 
fewer visits, although billing has increased

vice in many cases.» Thus, in so-
me cases, the workers, despite 
having overcome the disease, 
«return to work tired from the 
consequences of the virus,» said 
Ruiz.

On the other hand, tourist 
accommodation experienced 
fewer visits in some cases whi-
le billing more, compared to be-
fore the pandemic. This is due to 
the price increase policy that so-
me apartments pursued during 
the Christmas holidays. As Ruiz 
mentioned, «it should be noted 
that we have received customers 
with a high social standard.»

Regarding the origin of the 
tourists, the president of the AE-
AT stressed that «the Spaniards 
and the French are still the main 
visitors to our apartments, but 
we were surprised by the large 
number of Chinese who came.» 

In addition, 50% of English tou-
rists who went on holiday to the-
ir apartments had to cancel the-
ir bookings due to the unfavora-
ble evolution of the pandemic 
in the United Kingdom, which 
caused major contagions across 
the country, but these vacanci-
es were offset by new guests who 
in many cases «paid a higher pri-
ce than previously established, 
which has also benefited the ac-
commodation,» said Ruiz.

As a result, the sector has far 
exceeded expectations for the 
Christmas season, which is nota-
ble for the increase in consump-
tion and visits to the Principa-
lity. Given that the country was 
at a relatively high point of con-
tagion during the holidays, this 
fact has not been a hindrance for 
visitors, who are getting closer 
to the pre-pandemic figures. H

GRANDVALIRA

33 Customers of the Ordino Arcalís station, during the Christmas festivities.

The sector has 
found data ranging 
from 85% to 98% 
of full beds during 
Christmas.

ven that 2019 was a record year 
in terms of full beds, this season 
we have experienced cases that 
place billing above pre-pande-
mic data,» the AEAT president 
stressed.

Regarding the effects cau-
sed by the pandemic, Ruiz stres-
sed that «the covid has not been 
a problem in relation to the in-
flux of guests, who have made 
cancellations that have been off-
set by new “last minute” reserva-
tions. However, the virus affec-
ted the staff of the accommoda-
tion, which was largely affected 
by the numerous infections that 
the whole country experienced 
during the Christmas weeks. Ac-
cording to Ruiz, «every day we re-
gister two or three workers who 
leave for covid and this affects 
the perception of tourists, who 
complain about the lack of ser-

«We have received last minute 
cancellations which have been offset 
by new bookings»

«Every day we register one or two 
workers unable to work due to the 
virus infection»

ÀLEX RUIZ
PRESIDENT OF THE AEAT

33 In the last days of the Christ-
mas holidays, coinciding with the 
feast of the Three Kings, it has left 
an average occupancy of 83.66%. 
This is clear from the data publis-
hed yesterday by the Hotel Union 
of Andorra (UHA), where it is ob-
served that during the last wee-
kend, the figure rose to 86.90% of 
full beds. «This year has coincided 
very well with the holiday to later 
facilitate a long weekend, leaving 
a very good set,» said the director 
of the UHA, Jordi Pujol, who also 
highlighted the employment da-
ta of the set of parties Christmas: 
79.62%. A figure that, he stres-
sed, is «virtually identical to tho-
se of pre-pandemic.» And in the 
coming weeks, the UHA is opti-
mistic, as Pujol said that there is a 
considerable volume of bookings 
for the weekends in three to four 
weeks, as well as a number of En-
glish customers from Monday to 
Friday. However, the industry is lo-
oking forward to the evolution of 
the incidence of omicron.

83% of beds are 
full during the 
Three Kings week, 
according to the UHA
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The Andorran Bu-
siness Confede-
ration (CEA) says 
that the impact on 
companies due to 
the proportion of 

staff leaving for coronavirus «is wi-
despread in all sectors». This was 
pointed out by its manager, Iago 
Andreu, who, although he shared 
that the problem began in mid-De-
cember with a special impact «on 
the hospitality and trade sector», 
now «the impact is transversal». 
As an example, Andreu referred to 
construction, stating that «activity 
resumes after Christmas and some 
companies have told us that there 
are workers who have not rejoined 
because they are positive cases». 
Overall, the CEA places around 20% 
the losses in the workforce of the co-
untry’s companies.

For his part, the director of the 
Andorra Hotel Union (UHA), Jordi 
Pujol, stated in this regard that, “ to 
reduce the leave to 7 days has ma-
de possible to accelerate the return 
of the workers, and we won some 
days” but in some specific places 
is “difficult to fill”, as could be the 
case of the reception staff. In fact, 
Pujol predicted that this situation 
«is the dynamic that we will main-
tain these weeks because it is what 
we are seeing with the omicron va-
riant: more and more people will 
pass by and we will have to cheat.» 

MARICEL BLANCH

33 A mechanical workshop worker.

The CEA points out that the impact 
of covid casualties is «transversal»
The employer assures that there are «dysfunctions», as in the granting of discharges to those who can telework

GLOBAL PANDEMIC

Health detects more than half a 
thousand new cases in the last 24 hours

Health has detected 559 new posi-
tives in the last 24 hours. The total 
number of cases since the onset of 
the health crisis is 28,542. In additi-

on, 344 new discharges have been re-
gistered since Monday and the num-
ber of active cases has increased by 
215 to 5,342. On the other hand, the 
number of people who have overco-
me the disease is 23,059. As for deat-
hs, they remain at 141.

Despite the increase in cases, hos-
pital pressure has dropped since Mon-
day, with four fewer people. Thus, the-
re are 14 people left on the floor and 

12 in the Intensive Care Unit, eight of 
whom are under mechanical ventila-
tion. In addition, there is still one per-
son admitted to the Covid plant in El 
Cedre. Also, since the beginning of the 
vaccination plan, 142,311 vaccines ha-
ve been administered - 57,616 first do-
ses, 56,662 second and 28,033 third.

As for the school population, there 
are 10 classrooms in active surveillan-
ce, one in total and nine in part. In this 

3.5% of the 1,300 
screened students test 
positive for coronavirus
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The difficulty adds 
to the lack of staff for 
months, and forces to 
make «balances» with 
the available staff

dreu, who referred to the existence 
of «dysfunctions» also because «the 
system is not designed for to have so 
many casualties and so many highs 
at once”. In any case, he pointed out 
that in the same way that the CASS 
automatically withdraws when the 
positive is confirmed, «it should 
be just as easy to register», especia-
lly for those who want to continue 
working electronically.

However, the director of the em-
ployer pointed out that there are 
specific cases where, through casu-
alties, «a certain inequity» is gene-
rated, due to the fact that «the pe-
riod of isolation and termination 
is shorter than when you are vacci-
nated». In other words, according 
to Andreu, «the person who is initi-
ally irresponsible because he is not 
vaccinated, if he is also irresponsi-
ble with his job and prefers to be 
off work, will be given a longer le-
ave». Thus, the CEA insisted on pro-
viding mechanisms to companies, 
enabling a legal framework, to be 
able to know the vaccination status 
of workers and make decisions in 
this regard. «It’s not the same risk 
that you take on putting a worker 
who is vaccinated in front of the pu-
blic as one who is not,» he said. Ulti-
mately, the director asked the Exe-
cutive to «adjust the management 
of the pandemic with economic ac-
tivity as far as possible» and, in par-
ticular, to consider shortening sick 
leave times as much as possible al-
ways guaranteeing the health and 
safety of the citizens”. H

In the same vein, Andreu emphasi-
zed that «it is very difficult to know 
how long it can take, but the situ-
ation does not seem to have to im-
prove immediately», given that the 
latest variant «is very contagious».

On the other hand, both agre-
ed that this lack was added to the 
«shortage of staff», as Pujol asses-
sed, that the services sector has be-

«In the way that 
CASS automatically 
terminates, it should 
be just as easy to 
register»

«It’s the dynamic we’re 
going to maintain 
because that’s what 
we’re seeing with the 
omicron: we’re going to 
have to cheat

IAGO ANDREU

JORDI PUJOL

CEA MANAGER

DIRECTOR OF THE UHA

en living in recent months, which 
according to Andreu means that 
companies must do balance with 
the remaining staff”

DIFFICULTY IN MANAGING AFFILIATION / 
At the same time, employers are 
also putting obstacles in the way 
of managing employers’ affiliati-
on when it comes to managing the 
affiliation of workers, both at the 
end of the sick period and if they 
choose to work telework. «There are 
some management problems, alt-
hough we are understandable and 
we understand that the adminis-
tration is overwhelmed,» said An-

sense, the Minister of Education and 
Higher Education, Ester Vilarrubla, re-
called that «from day one, schools ha-
ve made an effort to be very safe and 
with many protocols» and stressed the 
importance that children and young 
people can go to class in person. «We 
know that the price to pay is very high, 
not only in learning, but also in emo-
tional health,» she said. Of the 1,300 
tests conducted in schools across the 
country on Monday, 54 students tes-
ted positive, a figure of 3.5%. «This is a 
not inconsiderable fact, but we must 
look at the positive side of the detecti-
on of cases thanks to screening,» said 
Vilarrubla. H

ARXIU ANA

33 Archive image of the hospital.
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COMÚ DE LA MASSANA

33 A la Massana l’escudella es podrà menjar al mateix restaurant o a casa.
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TRADICIONS

E
l Comú de la Massana ha or-
ganitzat una nova campanya 
per promocionar els restau-
rants de la parròquia per ce-

lebrar la festivitat de Sant Antoni. La 
idea de traslladar l’escudellada als res-
taurants va sorgir l’any passat. Tant 
el comú com la Confraria d’Escude-
llaires coincideixen en què l’escude-
llada és una festa popular i que amb 
les condicions sanitàries actuals és 
impossible celebrar-la. «Un dels al-
licients de la nostra escudella és que 
l’elabora la Confraria d’Escudellaires 
amb un grup de voluntaris i això no 
és possible amb les mesures actuals. 
Però igualment volem mantenir viva 
la tradició de menjar escudella per la 
festivitat del nostre patró», assegura 
el conseller de Cultura, Igualtat i Par-
ticipació Ciutadana, Guillem Forné.

Per això, es va decidir canviar de 
fórmula i apostar per la promoció 
dels restaurants massanencs. «La pri-
mera campanya va tenir una gran ac-
ceptació i esperem que aquest any tot-
hom s’animi a provar l’escudella dels 
nostres restaurants», afirma el conse-
ller de Turisme, Comerç i Dinamitza-
ció, Josep Maria Garrallà. La campa-
nya anirà de dissabte, 15 de gener, a 
dilluns, 17 de gener, dia de sant Anto-
ni, tot i que alguns restaurants l’allar-
garan durant tota la setmana. Parti-
cipen a l’acció 14 restaurants: Borda 
Raubert, Bonet, Don Piacere, Borda 
Eulari, Lydia, Molí dels Fanals, Carroi-
Abba Xalet Suites Hotel, Toc-Anyós 
Park, Pla de la Cot, Coll de la Botella, 
Expresso, Rústic, The Terrace i bar 
Ivan.

A més de menjar l’escudella al res-
taurant, també hi ha la possibilitat 
d’endur-se l’escudella a casa. Per opti-
mitzar el servei, es demana fer reserva 
prèvia.  Presentant el tiquet a l’Ofici-
na de Turisme, per cada dues escude-

La Massana aprofita Sant Antoni 
per promocionar els restaurants
El Comú d’Andorra la Vella anul·la l’escudellada davant la situació sanitària actual
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SFGA/CESTEVE

33 La ministra de Cultura i Esports, Sílvia Riva, ahir en la roda de premsa.

La partida per a subvencions 
culturals es manté en 180.000 €

El Govern va aprovar ahir, a pro-
posta de la ministra de Cultura i 
Esports, Sílvia Riva, la convocatò-
ria per a la concessió de subvenci-
ons culturals per a l’any 2022. La vo-
luntat de les diverses línies d’ajuts 
que es posen a l’abast dels diferents 
agents cultura és la d’impulsar les 
associacions, les entitats i les em-
preses dels sectors que desitgin por-
tar a terme projectes o activitats en 
el seu àmbit d’actuació al llarg d’en-
guany. «Mantenim la dotació pres-

supostària respecte l’any passat 
i adaptem algunes de les bases te-
nint en comptes les diverses propos-
tes de millora del mateix sector», va 
destacar Riva.

D’aquesta manera, la dotació 
pressupostària prevista per en-
guany és de 180.000euros, el que re-
presenta mantenir l’increment esta-
blert l’any 2021, quan es va augmen-
tar el 20% del pressupost respecte el 
2020. Seguint la línia dels anys ante-
riors, les bases per enguany s’agru-
pen per modalitats per a cada àm-
bit i estableixen els criteris de valo-
ració i avaluació per a l’atorgament.

La convocatòria inclou la conces-
sió de subvencions per a projectes 
en l’àmbit de les arts escèniques i la 
música; en l’àmbit de les arts plàs-

tiques i visuals; per a la divulgació 
cultural i activitats culturals rela-
cionades amb la cultura popular i
tradicional; per a la concessió de 
subvencions per a projectes editori-
als; per a activitats literàries i ajuts 
a la creació i per a projectes de difu-
sió cultural dels mitjans de comuni-
cació privats. 

Tal com va explicar Riva, es re-
prèn la nova línia d’ajuts destina-
da als mitjans de comunicació pri-
vats que es va iniciar l’any passat i es 
manté suspesa la subvenció per a la 
promoció exterior a causa de la pan-
dèmia de la COVID-19. Com a princi-
pals novetats, les subvencions d’en-
guany recullen algunes propostes 
de millora que han fet els diversos 
sectors.H

El ministeri té en compte 
les propostes de millora 
del mateix sector

CONVOCATÒRIA
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suspendre novament la celebració de 
l’escudella de Sant Antoni, prevista 
per al proper dilluns 17 de gener. La 
mesura es va prendre aquest dimarts 
en una reunió de la confraria, en què 
es va decidir, per evitar contagis, no 
dur a terme la celebració popular ni 
els preparatius previs que implica. 
També, perquè s’entén que la impos-
sibilitat de dur a terme el dinar multi-
tudinari a la plaça Guillemó i haver-lo 
de substituir per un acte d’entrega de 
l’escudella als ciutadans feia perdre 
l’essència de la celebració popular. 
Amb tot, la Confraria d’Escudellaires 
d’Andorra la Vella i el comú, organit-
zadors de l’esdeveniment, han deci-
dit posar a la venda igualment el plat 
commemoratiu pensant, sobretot, 

en tots aquells ciutadans que any re-
re any col·leccionen els plats d’aques-
ta diada tan arrelada a la capital. El re-
cipient de fang es dedica aquest any al 
55è aniversari de l’agermanament en-
tre Andorra la Vella i Valls. És per això 
que la imatge que apareix al plat és la 
de la Torre dels Russos, un dels exem-
ples de l’arquitectura de granit al país, 
que s’aixeca al poble de Santa Coloma 
i que és obra de l’arquitecte vallenc 
Cèsar Martinell. D’aquesta manera, 
a partir del proper dilluns, 17 de ge-
ner, es posaran a la venda 1.200 uni-
tats dels plats a un preu de set euros, 
que es podran adquirir a les oficines 
del Centre cultural La Llacuna de di-
lluns a divendres entre les 08.00 i les 
15.00 hores. H

Una quinzena 
d’establiments 
massanencs oferiran 
menjar l’escudella als 
locals o per emportar

SOSTENIBILITAT

FEDA Cultura proposa una nova 
activitat per a infants al MW Mu-
seu de l’Electricitat el dissabte 22 
de gener. El taller Sense plàstic és 
fantàstic se centra a ensenyar als 
més petits els trucs per consumir 
menys plàstic i també per a crear 
objectes lúdics amb els residus. 
Al llarg de l’activitat s’explicarà 
la capacitat de contaminació del 
material i la dificultat que repre-
senta fer-lo desaparèixer un cop 
produït.

‘Sense plàstic 
és fantàstic’, 
nou taller de 
FEDA
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Els més petits podran 
aprendre trucs per 
consumir menys plàstic

La idea és donar a entendre 
que actualment és millor reduir 
el consum de plàstic, ja que com 
menys consum hi hagi menys 
s’ha de fabricar. Alhora, és im-
portant assenyalar els produc-
tes que es poden crear mitjan-
çant els residus que es generen.

El taller està adreçat a infants 
d’entre tres a set anys i és gra-
tuït. Tindrà lloc entre les 16.00 
i les 17.00 hores al Museu de 
l’Electricitat i és necessari ins-
criure’s prèviament a l’adreça 
fedacultura@feda.ad. H

33 Un taller de FEDA.

FEDA

lles, es lliurarà un plat de Sant Anto-
ni de regal. 

Per la seva banda, la Confraria d’Es-
cudellaires d’Andorra la Vella i el Co-
mú d’Andorra la Vella han acordat, 
davant la situació sanitària actual, 
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JOEL MEYEROWITZ

33 La fotografia ‘Christmas at Kennedy Airport’ del’any 1968.
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CULTURA

L
a Galeria Alta, ubicada a 
Anyós, acollirà l’obra re-
trospectiva del fotògraf Jo-
el Meyerowitz. L’exposició 

recull una selecció de les 24 fotogra-
fies més representatives de la seva 
extensa i rica carrera, les quals dia-
logaran amb l’espai habilitat de la 
galeria. L’obra es podrà visitar a par-
tir del divendres 21 de gener fins al 
21 d’abril, sempre amb cita prèvia.

Joel Meyerowitz va néixer a Nova 
York l’any 1938 i no ha deixat de cap-
turar fotografies des de l’any 1962. 
Tot i que sempre s’ha vist a si mateix 
com un fotògraf de carrer en la tradi-
ció d’Henri Cartier-Bresson i Robert 
Frank, Meyerowitz va transformar 
tota la història del medi fotogràfic 
amb el seu ús pioner de la fotografia 
a color i una llibertat formal, temà-
tica i d’energies brillants.

Meyorowitz ràpidament va ser 
reconegut com una peça fonamen-
tal de la història fotogràfica i va ex-
posar a Eastman House, Rochester, 

La Galeria Alta acollirà 
l’obra de Joel Meyerowitz
L’exposició fotogràfica 
es podrà visitar del 21 de 
gener fins al 21 d’abril

EL PERIÒDIC
ESCALDES-ENGORDANY

l’any 1966 i My European Trip al Mu-
seu d’Art Modern de Nova York (MO-
MA) l’any 1968. A més, va represen-
tar als Estats Units en la Biennal d’Ar-
quitectura de Venècia l’any 2002.

El fotògraf novaiorquès va ser 
l’únic professional a qui se li va do-
nar l’accés sense entrebancs a la Zo-
na Zero després de l’11 de setembre.

Meyerowitz ha publicat més de 

40 llibres i la seva obra ha aparegut 
en més de 350 exposicions entre mu-
seus i galeries de tot el món.

El seu treball es pot trobar en les 
col·leccions privades i públiques 
més importants, incloses el MOMA, 
el Museu Metropolità d’Art (MET) i el 
Whitney de Nova York; el Museu de 
Boston i l’Institut d’Art de Chicago, 
entre d’altres. H

RESIDENTS

El Consell de Residents Espanyols 
(CRE) anima els residents caste-
llanolleonesos del Principat que 
tenen fins aquest dissabte per 
trametre la sol·licitud del vot per 
correu electrònic. A més, el presi-
dent del CRE, Gerardo Vizmanos, 
va informar a EL PERIÒDIC que 
els residents espanyols a Andorra 
ja poden fer-los-hi arribar els seus 
dubtes i les seves inquietuds per 
les xarxes socials.

De moment, el consell de re-
sidents ha creat el seu perfil com 
a servei d’informació a la plata-
forma de LinkedIn, Facebook, 
Twitter i Instagram sota el nom 
CreAndorra. L’objectiu és difon-
dre, assessorar i informar els re-
sidents i al consolat sobre els as-
sumptes que afecten la comuni-
tat espanyola des de l’exterior. H

El CRE anima 
els residents de 
Castella i Lleó a 
tramitar el vot

EL PERIÒDIC
ESCALDES-ENGORDANY

33 El compte del CRE al Facebook.

G.V.

MÚSICA

La representant d’Andorra a Eu-
rovisió l’any 2004, Marta Roure, 
actuarà a la Barcelona Eurovisi-
on Party. El concert tindrà lloc 
el 26 de març a la Sala Apolo de 
Barcelona i acollirà fins a un to-
tal de 20 artistes representants 
d’altres països. 

Algunes de les llegendes 
d’Eurovisió que se sumaran a 
l’espectacle, a més de Roure, 
són: la representant d’Àustria 
l’any 2014, Conchita Wurst i la 
d’Espanya l’any 2002, Rosa Ló-
pez. 

Es tracta del primer esdeve-
niment d’Eurovisió que tindrà 
lloc a Barcelona i el primer de 
la temporada a Europa, al qual 
el precediran altres festes com 
la London Eurovision Party, Tel 
Aviv Calling, Madrid PreParty-
ÉS o Eurovision in concert a Am-
sterdam.

L’acte l’ha organitzat la com-
panyia Menuditas Factory, pro-
motra de festes com Ravalada, 
Dale Dance Club, 8QUE80 i Ave 
Sangira.

Les entrades ja estan a la ven-
da al perfil oficial d’Instagram 
@bcneurovision. H

Marta Roure 
actuarà a la 
Barcelona 
Eurovision Party

EL PERIÒDIC
ESCALDES-ENGORDANY
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Petits anuncis
Filter i Rossell, 4 (Edifici La Torre)
AD700 Escaldes-Engordany

Anuncis per fax
736 210
Anuncis per telèfon
736 200
Anuncis per e-mail
comercial@elperiodic.ad
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ANDORRA LA VELLA, ELS MARGINETS
Pis de 4 dormitoris, sense mobles amb plaça de 

garatge i traster 1000 euros

ANDORRA LA VELLA, CIUTAT DE VALLS 
Pis de 2 dormitoris, sense mobles reformat 650 euros

ESCALDES-ZONA HOSPITAL 
Pis de 3 dormitoris, sense mobles 1000 euros

Plaça per cotxe petit 55 euros

Gestió de lloguers, compra i venda de finques
Administració de comunitats de propietaris

Consulti’ns sense cap compromís, 
també pot contactar-nos 

mitjançant la nostra pàgina web 
www.alpinaimmobiliaria.com

diversos

DIJOUS, 13 DE GENER DEL 2022
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CERTIF ICAT DE

MANIPULADOR

D'ALIMENTS 

DC 19 DE GENER

DE 9H A 13H

DM 1  I  DC 2 

DE FEBRER 

DE 9H A 13H30

@

GESTIÓ I  

CONTROL DE LES

INSTAL.LACIONS 

DE RISC DE

PROLIFERACIÓ 

DE LA LEGIONEL.LA

CERTIF ICAT DE

MANIPULADOR

D'ALIMENTS 

DJ 17  DE FEBRER

DE 9H A 13H



Cerca personal pel departament 
tècnic:

- TÈCNIC EN EXTINTORS
- TÈCNIC AJUDANT

Ofereix:

- Jornada laboral completa
- Sou a determinar segons experiència

Enviar currículum a:
vallsegur@andorra.ad

Alta joieria precisa dependenta

Imprescindible idioma francès

Interessades enviar cv al mail:

cellini@andorra.ad
O contactar al tel:

+376 803 585

Jedy Serveis
Proveïm personal qualificat, 

comptem amb tu!

Neteja, reparacions, manteniment, cura de gent gran, 
animació infantil, cura dels petits i molt més

Demaneu pressupost sense compromís!

38 38 98 Jedyserveis@gmail.com

Estem amb tu en tots els imprevistos 
del dia a dia!

SELECCIONA

Interessats truqueu al telèfon 824957
fornelies@me.com

REPARTIDOR       FORNER

feina

Fleca Font Ordino
Selecciona

FORNER 
PER A FEINA FIXA

Requisits 
. Nacionalitat Andorrana o bé 
 permís de Residència i Treball en vigor
. Experiència

Interessats enviar cv a
elenaflecafont@gmail.com 

Fleca Font Ordino
Selecciona

ADMINISTRATIU/VA -
AUXILIAR COMPTABLE
PER A FEINA FIXA

Requisits 
. Nacionalitat Andorrana o bé 
 permís de Residència i Treball en vigor
. Experiència

Interessats enviar cv a
elenaflecafont@gmail.com 

O R D I N O O R D I N O

Empresa referent, selecciona personal de seguretat 
per al nostre departament del Pas de la Casa.
Per entrevista, contactar per telèfon al número 
802200.

el Periòdic d’Andorra 17Classificats DIJOUS, 13 DE GENER DEL 2022
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Esports Pàgines 18 i 19

«Tenim una punta de llança a les 
pistes que no havíem tingut fins ara»
JOSEP MARIA MISSÉ President de la Federació Andorrana d’Atletisme

J.M.M.

33 El president de la Federació Andorrana d’Atletisme, Josep Maria Missé.

El 2021 va ser un dels millors anys 
per a l’atletisme andorrà, que s’ha 
vist reflectit amb nombroses victòri-
es, grans resultats i rècords tant pel 
que fa a categories júnior com a cate-
gories sènior. El president de la Fede-
ració Andorrana d’Atletisme (FAA) 
es mostra orgullós de l’evolució de 
l’esport al Principat i realitza un ba-
lanç sobre els fets més rellevants de 
l’any passat.

–Com veu el panorama de l’atletisme 
al país a dia d’avui, parlant en termes 
generals?
–Soc optimista i tinc moltes esperan-
ces. El panorama és totalment posi-
tiu pel que fa a les noves promeses 
dels joves que tenen entre 16 i 25 
anys. Durant el futur ens han de do-
nar moltes victòries i estic conven-
çut que així serà. De fet, estan demos-
trant el seu potencial i la seva moti-
vació actualment. Conformen una 
base i una punta de llança a les pistes 
que no havíem tingut fins ara. Tam-
poc es tracta de llençar-nos floretes, 
el mèrit no és nostre; la junta anteri-
or va començar aquest projecte i no-
saltres volem que es consolidi i fer el 
possible per fer un bon paper a les 
competicions internacionals.

–Què va significar el 2021?
–L’any passat va ser un període molt 
prometedor ple d’alegria i esforç, 
tant per part de la federació com pels 
atletes, els quals s’estan guanyant 
un lloc al panorama internacional. 
Trobem un fet històric que és la me-
dalla de bronze als 3.000 obstacles 
del Campionat d’Europa sub-23 del 
Nahuel Carabaña. També cal desta-
car el rècord de Duna Viñals als 400 
metres. La FAA va donar eines als es-
portistes perquè no deixin la disci-
plina i així és com volem continuar.

–Si hagués d’escollir un moment de 
l’any passat, amb quin es quedaria?
–El moment de Nahuel. No pel fet de 
la medalla, sinó pel que significa per 
a l’atletisme nacional. Recordo que 
vaig seguir la retransmissió mentre 
tornava de viatge. Vaig parar el cot-
xe a la vorera mentre la meva pare-
lla m’anava enviant informacions 
a través del mòbil. Un altre fet que 
cal remarcar va ser portar l’equip a 
la Copa d’Europa que es va dur a ter-
me a Limasol, Xipre. Ho van donar 
tot. Com a president només puc sen-
tir orgull. Eren tots molt joves i van 
competir dignament contra atletes 
més experimentats en totes les mo-
dalitats de pista, llançaments i salt. 
Van competir per sobre les expectati-
ves i vam quedar novens de 16.

ÀLEX PONT
ESCALDES-ENGORDANY

@alexpontt

–Els Jocs Olímpics va ser l’esdeveni-
ment destacat. Com valora la partici-
pació de Pol Moya?
–Va fer una competició fantàstica 
atenent a la temporada accidentada 
que va experimentar. Va arribar a les 
olimpíades amb nombroses lesions. 
A partir del gener va començar a en-
trenar de veritat, però va patir més le-
sions, la qual cosa significa que no va 
encadenar més de tres mesos seguits 
d’entrenament. Va arribar amb poca 
competició i poques hores de pista, 
tot i això, va fer el millor resultat pos-
sible i gairebé supera el rècord d’An-
dorra.

–Parlant dels JJOO, vostès tenien dos 
candidats de molta qualitat. En què es 
va basar la decisió d’escollir Moya, en 
aquest cas, per davant de Nahuel Ca-
rabaña?
–Va ser una elecció molt difícil de 
prendre i es va dur a terme al límit. El 
seleccionador ens ho va comunicar 
l’últim dia. Vam estar donant voltes 
a aquest tema durant molt de temps. 
D’una banda, el Nahuel és especialis-

ta en 3.000 obstacles i als 5.000 me-
tres no acabava d’explotar. El Pol es-
tava una mica millor en aquesta mo-
dalitat, però podria haver anat el 
Nahuel perfectament. De totes ma-
neres, ens agrada molt tenir aquests 
maldecaps per escollir esportistes 
perquè això significa que hi ha molta 
qualitat. Esperem que pels Jocs Olím-
pics de París haguem de tancar-nos 
molta estona per deliberar la decisió 
dels abanderats.

–En aquest mes de gener Moya ha co-
mençat a ser atleta del FC Barcelo-
na. Què significa per a vostè el fet que 
esportistes nacionals formin part de 
clubs espanyols?
–És normal que els atletes es traslla-
din a indrets on puguin competir al 
màxim nivell. La possibilitat de veure 
a corredors com el Pol entrenant amb 
els millors representants de l’atletis-
me em fa completament feliç. Perso-
nalment, crec que és el que han de fer, 
allà tenen més capacitat de progres-
sar i millorar amb els clubs de renom. 
De fet, és un orgull tenir als 14 atletes 

andorrans de més qualitat entrenant 
a clubs de fora. Per a nosaltres, la mà-
xima prioritat és la selecció.

–Què li falta a Andorra perquè tots 
aquests noms estiguin en clubs del 
país durant la temporada?
–Ens falta, sobretot, estar a una divi-
sió més competitiva perquè els nos-
tres esportistes incrementin el nivell. 
L’any passat vam pujar de categoria 
i estem treballant intensament per 
aconseguir que l’any que ve puguem 
estar encara més a dalt.

–Es va parlar molt aquest estiu sobre 
les pistes de l’Estadi Comunal. Com 
es va viure des de la federació?
–Des del comú ens van dir que fari-
en remodelacions perquè l’FC Andor-
ra jugaria al terreny, cosa que ocupa-
ria tres dels sis carrils que necessitem 
per entrenar. Al final ens vam enten-
dre totes les parts i la convivència és 
bona, no hi ha hagut cap problema.

–Amb aquest tema aparcat, s’espe-
ra la remodelació de l’Estadi Comu-
nal que pot ser una millora per l’atle-
tisme. És el que li falta al país per fer 
un salt qualitatiu?
–El que realment ens faria avançar 
és una pista coberta. A la pista exteri-
or hi ha algunes zones que es gelen a 
l’hivern. 

–Per a finalitzar, com va anar el Cam-
pionat d’Europa de Cros?
–Va ser molt important pel fet que es 
va promoure la paritat i el creixement 
de l’atletisme femení, un dels princi-
pals objectius de la FAA. Tot i que vam 
quedar últims, érem nous en aques-
ta disciplina, vam fer un gran esforç. 
Anirem creixent i a la pròxima edi-
ció, millorarem els resultats.

–I de cara al futur?
–Tenim l’ull posat al mundial indoor i 
a la competició amb els petits Estats, 
però com a fet remarcable, apostem 
per portar una noia als Jocs Olímpics 
de París. H

«La medalla de 
Nahuel va ser el 
millor moment del 
2021, no tant pel 
bronze sinó pel que 
significava pel país»

«És normal que 
els atletes marxin 
a clubs d’altres 
països; allà poden 
entrenar i competir 
al màxim nivell»

Entrevista 3 Els atletes nacionals van completar l’any passat amb nombrosos rècords LLL
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FOTOESPORT

EUROSPORT

33 El camió d’Albert Llovera puja una duna al ral·li Dakar.

MOTOR 3 COMPETICIÓ

E
l pilot Albert Llovera va 
tornar a Andorra amb sen·
timents oposats pel que fa 
a l’abandonament del ral·

li Dakar a la quarta etapa per cau·
sa d’una greu avaria a les suspensi·
ons del vehicle. «La primera errada 
va ser bolcar durant la primera jor·
nada del ral·li», va declarar el pilot. 

Pel que fa al motiu real d’abando·
nament del Dakar, Llovera va expli·
car que «estàvem rodant a una velo·
citat aproximada de 130 km/h i vam 
aterrar molt malament a la duna; si 
haguéssim corregit la direcció, pot·
ser no hauríem tingut tants proble·
mes amb l’avaria». De fet, durant el 
dia de descans, un avió provinent 
d’Amsterdam va portar uns recan·
vis per a les suspensions del camió, 
però, segons va indicar el pilot, «ens 
van arribar unes peces que ens servi·
en tan sols de manera parcial, ja que 
el nostre vehicle utilitza un sistema 
de suspensió d’última generació i és 
molt difícil trobar recanvis», l’úni·
ca suspensió que servia per a substi·
tuir la nostra «era la d’un altre com·
pany d’Iveco que estava corrent en 
aquells moments i, de fet, estava en 

Llovera torna del Dakar 
amb un sentiment agredolç
El pilot d’Iveco va haver d’abandonar per una forta avaria a les suspensions

ÀLEX PONT
ESCALDES-ENGORDANY

@alexpontt

quarta posició». L’equip va plante·
jar que encara es podia forçar la ma·
quinària per seguir endavant, però 
l’avaria es va produir al principi de 
l’etapa i encara quedava molt recor·
regut per endavant, per la qual cosa 
«vam decidir que el més sensat era 
abandonar», va afegir el pilot. Tot i 
això, Llovera es va mostrar satisfet 
amb el paper que va dur a terme jun·

tament amb el seu equip i va adme·
tre que «els dies que vam poder com·
petir, vam rodar bastant ràpid».

Així doncs, amb relació a les sen·
sacions de l’experiència, Llovera va 
confessar que «tot és molt cansat, hi 
havia jornades en què ens havíem 
de desplaçar 200 quilòmetres per ar·
ribar des del lloc de descans fins al 
punt de sortida de l’etapa». H

breus
Un parell de jugadors 
nous a la Multisegur

Victòria d’Axel Esteve 
a l’estació de Kronplatz

Rakhimova derrota Vicky Jiménez a Austràlia

Setena posició als 
entrenaments per Puig

La covid minva la 
plantilla de la selecció

FUTBOL 3 La UE Santa Coloma va pre·
sentar ahir un nou migcampista, 
l’Hugo Pinto, provinent del FC Sion. 
Per la seva part, l’FC Ordino també 
va fer una nova incorporació, el por·
tuguès Alex Alfaiate, que arriba de  
l’Atlètic Escaldes.

ESQUÍ ALPÍ3 Àxel Esteve va demostrar 
ahir un gran nivell de forma i es va 
adjudicar el segon eslàlom FIS que 
es disputa a l’estació de Kronplatz, 
després que en l’anterior aconsegu·
ís ja pujar al podi. L’esquiador va pa·
rar el cronòmetre en 1.33.69.

TENNIS 3 La tennista andorrana Vicky Jiménez va guanyar la primera mànega 
a Melbourne i en el segon set va tenir dues oportunitats per superar a la 116 
del món. Tot i això, Rakhimova es va saber defensar i es va acabar imposant.

ESQUÍ ALPÍ 3 L’esquiador para alpí, 
Roger Puig, va marcar el setè mi·
llor temps en la segona tanda d’en·
trenaments que s’estan realitzant 
a l’estació de Lillehamer i que són 
la prèvia a la Copa del Món on pren·
drà part i que es disputarà avui.

SKIMO 3 La selecció nacional de 
muntanya, que aquest cap de set·
mana competirà en la Comapedro·
sa World Cup d’Skimo, es va veu·
re afectada ahir per la covid. En 
aquest cas, l’atleta Laia Sebastià no 
podrà prendre part a la prova.
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Les altes pressions 
situades a les 
Illes Britàniques 
donaran continuïtat 
al flux de nord-
est sec. Les 
temperatures 
seran fredes 
malgrat la 
presència del sol.

Demà l´anticicló a 
les Illes Britàniques 
continuarà 
aportant estabilitat, 
sol i inversions 
tèrmiques.

Fred i sol

AGENDA CULTURAL  MÉS INFORMACIÓ A WWW.AGENDA.AD

3 MÚSICA 3 LLETRES  3 TEATRE I DANSA 3 CONFERÈNCIES  3 EXPOSICIONS 3 ACTIVITATS INFANTILS       3 FESTES I TRADICIONS    3 CINEMA      3 DIVERSOS

3 ESTRENA DE ‘PLASTIC KILLER’, 
DE JOSE POZO
Darrer treball del director, productor i guionista Jose Pozo.
Es comptarà amb la presència de l’equip artístic per a la 
presentació i col·loqui.

DIA I HORA Dijous, 13 de gener, 20.00 h.
LLOC Cinemes Illa Carlemany
ENTRADA Activitat gratuïta però cal treure entrada 
als mateixos Cinemes Illa

3 HOMENATGE A ROSA MARI SORRIBES 
«LA PERVERSA CARÍCIA DE SATÁN»
Homenatge a Rosa Mari Sorribes, pionera en l’àmbit de la 
ficció nacional i mà dreta del director Jordi Gigó.
Es comptarà amb la presència d’Andrea Sánchez, qui ha 
estudiat la trajectòria professional de Sorribes i d’Hèctor 
Mas com a ponents de la xerrada.
Activitat en col·laboració amb el Cineclub de les Valls

DIA I HORA Dijous, 20 de gener, 21.00 h.
LLOC Centre de Congressos d’Andorra la Vella
EN COL·LABORACIÓ AMB Cineclub de les Valls
ENTRADA Activitat gratuïta però cal treure entrada

DIJOUS, 13 DE GENER DEL 2022

3 WEST SIDE STORY

Musical clàssic modern revisat per Ste-
ven Spielberg. Explica la història de les 
rivalitats i dels amors juvenils del Nova 
York del 1957, amb una banda sonora 
espectacular.

3 MATRIX RESURRECTIONS 3 MAMA O PAPA

Neo viu una vida normal i corrent a San 
Francisco mentre el seu terapeuta li 
prescriu pastilles blaves. Fins que Mor-
feo li ofereix la pastilla vermella i torna a 
obrir la seva men al món de Matrix. 

Flora i Víctor són els pares que tot nen 
voldria tenir: moderns, divertits i afec-
tuosos. Tot i això, tot es torça el dia que 
decideixen divorciar-se i apareix l’opor-
tunitat laboral amb què porten somiant 
tota la vida. 

3 THE KING´S MAN

Lluita a contrarellotge d’un home per 
aturar un grup dels pitjors malvats i 
ments criminals del món, que planegen 
desfermar una guerra per fer-se rics i 
matar milions de persones.

3 SPIDER-MAN NO WAY HOME

Spider-Man, és desenmascarat i no és ca-
paç de separar la seva vida noral dels ris-
cos que comporta ser un Super Heroi. 
Quan demana ajuda a Doctor Strange, els 
riscos passen a ser encara més perillosos 
obligant-li a descobrir el que realment sig-
nifica ser Spider-Man. 

La nostra recomanació

WWW.
Vegeu el vídeo promocional d’aquesta 
pel·lícula al codi QR

França, segle XVIII. En les albors de la Re-

volució Francesa, el prestigi d’una casa 

noble depèn sobre tot de la qualitat de la 

taula. Quan el talentós cuiner Manceron 

és despetxat pel Duc de Chamfort perd 

el gust per cuinar i decideix tornar a casa, 

al camp. Allà coneix la misteriosa Louise, 

que li torna la passió per la cuina.

DELICIOSO

ESTRENA

PEL·LÍCULES

E Dolenta       EE Regular       EEE Interessant       EEEE Bona       EEEEE Obra mestra

Cinemes Illa Carlemany
Av. Carlemany, 70. Escaldes-Engordany. Tel.: 892 040.  

Venda d’entrades anticipades.

DELICIOSO 17.45  20.00 vose  22.30

THE KING’S MAN   19.45  22.30

SPIDER-MAN: NO WAY HOME 17.30  19.00  22.15

MAMÁ O PAPÁ 18.15

WEST SIDE STORY     21.30

CANTA 2! 17.30  18.30

MATRIX RESURRECTIONS   20.30 vose  22.00

DELICIOSO EEEE
THE KING’S MAN EEE
MAMÁ O PAPÁ EEE
SPIDER-MAN: NO WAY HOME EEEE
WEST SIDE STORY EEEEE
CANTA 2! EEE
MATRIX RESURRECTIONS EEE
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Transports

ALSINA GRAELLS (827 397)
Andorra-Barcelona: 6 / 6.45 / 10.30 / 15 / 17 / 19.15
Barcelona-Andorra: 6.15 / 6.30 / 7.30 / 10.30 / 13 / 15 
/ 17 / 19
Andorra-Lleida: 8.15 / 16.15 
Lleida-Andorra: 9.30 diumenge / 11.30 de dilluns a diven-
dres / 16 de dilluns a diumenge

CAMINO BUS LAZARA (865 500)
Andorra-Galicia-Portugal: dc / dj / dg: 15.30
Portugal-Galicia-Andorra: dm / dj / dv: 15.30

HISPANO IGUALADINA (902 447 726)
Andorra-Reus: 17.00. Servei diari
Reus-Andorra: 7.40. Servei diari

HISPANO ANDORRANA (807 000)
Escaldes-La Seu: de 8 a 21. Cada hora
La Seu-Escaldes: de 7 a 20. Cada hora
Dg: Escaldes-Engordany-La Seu d’Urgell: 8.15 / 10.30 
/ 13 / 17 / 19.15
La Seu d’Urgell-Escaldes-Engordany: 7.45 / 9.10 / 12 
/ 16 / 18.30
Estació d’autocars-l’Ospitalet: 5.45 / 17 
L’Ospitalet-Estació d’autocars: 7.35 / 19.45
Estació d’autocars-Costa Daurada: 8.00
Costa Daurada-Estació d’autocars: 17.30 (dl a dv)

AVÍS IMPORTANT (803 789)
 Andorra-Barcelona: 

Andorra-Aerop.Toulouse-Est. Matabiau: 5.00, 10.00, 15.00h
Est. Matabiau-Aero. Toulouse-Andorra: 10.30, 15.00, 19.30h
* Obert les 24 hores. Consultar: 803 789

MONTMANTELL (807 444)
Andorra-Lleida: 6 / 8 / 11.30 / 15.30 / 18
Lleida-Andorra: 10.15 / 14 / 16 / 20 i 22
DIRECT BUS-NADAL JULIÀ (805 151)
Andorra-Barcelona aeroport: 3.30 / 6.15 / 8.15 /
 11.15 / 13.15 / 15.15 / 16.15 / 18.15 / 20.15 / 22.15
Barcelona aeroport (Terminal 1 planta 0)-Andorra: 7.30 
9.30 / 11.00 / 13.00 / 15.00 / 17.30 / 20.00 / 21.30 / 23.00
Barcelona aeroport (Terminal 2 Mural Miró)-Andorra: 7.45 
/ 9.45 / 11.15 / 13.15 / 15.15 / 17.45 / 20.15 / 21.45 / 23.15
Barcelona Sants (estació de ferrocarril)-Andorra:6.15/8.15 
/10.15/11.45/13.45/15.45/18.15/20.45/22.15/23.45

SOLDEVILA  (Amb reserva prèvia 828 117)
Andorra - Lleida: 8.00 / 15.45 Lleida - Andorra: 12.00 / 20.15

TAXIS
ATA 863 000 / 861 005
MÉS TAXI 828 000 / 862 488
TAXI EXPRES 812 345

And.Estació T2 T1
5.00h 8.00h. 8.15h.
7.00h 10.00h 10.15h
9.00h 12.00h 12.15h
11.00h 14.00h 14.15h
13.00h 16.00h 16.15h
15.00h 18.00h 18.15h
17.00h 20.00h 20.15h

T1 T2 And.Estació
10.00h 10.15h 13.15h
12.00h 12.15h 15.15h
14.00h 14.15h 17.15h
16.00h 16.15h 19.15h
18.00h 18.15h 21.15h
20.00h 20.15h 23.15h
22.00h 22.15h 01.15h

DIJOUS, 13 DE GENER DEL 2022

DEGUT A LA CRISI SANITÀRIA ELS HORARIS 

DEL SERVEIS DE TRANSPORT S’HAN MODIFI-

CAT. CONSULTEU HORARIS ACTUALITZATS A 

LES WEBS O TRUCANT A LES COMPANYIES

Les guàrdies començaran a les 9.30h del matí del dia assenyalat i acabaran a les 9.30h del matí següent. 
Poden variar, cal confirmar-les al telèfon: 829 914

Farmàcies de 
guàrdia

Dijous 13 
F. El Cedre 

Av. d’Enclar 32 
Andorra la Vella 

Tel. 723383

Divendres 14 
F. Gran 

Av. Meritxell 83 
Andorra la Vella 

Tel. 828009

Dissabte 15 
F. Galeno 2 

Av. Meritxell 91 
Andorra la Vella 

Tel. 828717

Diumenge 16
F. Pasteur

Av. Meritxell 84
Andorra la Vella 

Tel. 800970

SUDOKU  

Solucions:
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Fàcil:

Normal:

Difícil:

Programació tv

ANDORRA TV

07:00
Club Piolet

08:00
InfoNeu

13:00
Andorra Actualitat (RNA)

13:40
El Trànsit

13:45
Informatiu migdia

14:15
La rèplica

15:00
Informatiu migdia

15:30
Becaris

16:00
Sessió ordinària del Consell General

18:30
Informatiu France 24

19:00
El Trànsit

19:10
Club Piolet

20:10
El cafè dels matins

20:40
El Trànsit

20:45
Informatiu vespre

21:15
La rèplica

22:00
Sessió ordinària del Consell General

01:00
Àrea Andorra Difusió

El Trànsit13.40



Andorrana de publicacions. Subscripcions: telèfon: (376) 736 200, fax: (376) 736 222. Andorrana de 
publicacions es reserva tots els drets sobre els continguts d’EL PERIÒDIC D’ANDORRA, els suplements 
i qualsevol producte de venda conjunta, sense que es puguin reproduir ni transmetre a altres mitjans de 
comunicació, totalment o parcialment, sense prèvia autorització escrita.

Any XXIV. Número 8.525

www.elperiodic.ad

8 420565 104005

08525

ATENEA ESPAI D’APRENENTATGE

La Meri Garcia ha estudiat el Bàtxe-
lor en Ciències de l’Educació i un Màs-
ter en Intel·ligència Emocional a les Or-
ganitzacions. Després d’estar 10 anys tre-
ballant com a docent a diverses escoles 
d’Andorra, ha tirat endavant Atenea Espai 
d’Aprenentatge, centrat en l’atenció indi-
vidualitzada, la intel·ligència emocional, i 
a partir de pedagogies vivencials.
 
–Quina tasca desenvolupen des del centre?
–La idea de l’espai sorgeix pel fet que 
a mi m’interessava molt la vessant de la 
intel·ligència emocional i a l’escola, malau-
radament, no hi ha l’espai per poder dedi-
car-li una estona. Així que a Atenea oferim 
un seguit de classes i tallers durant la set-
mana on també treballem la part emocio-
nal i creativa, que pensem que en els in-
fants és molt important. A més, ho fem en 
grups reduïts per tal de poder-ho indivi-
dualitzar. Tot el que fem en aquest espai és 
a través del joc i del material manipulatiu, 
és a dir, que no hi ha llibres. Oferim mates 
manipulatives, francès, iniciació al traç i 
motricitat, fem lecto-escriptura d’una ma-
nera més vivencial, fem repàs amb aquells 
infants que ho necessiten... I voldria re-
marcar que és un espai on tothom pot ve-
nir, no està pensat únicament pels nens i 
nenes que tenen dificultats emocionals o 
d’aprenentatge.

–I quin treball fan en les sessions de tallers?
–Els dissabtes proposem els workshops, a ve-
gades només pels infants i d’altres adreçats 
a tota la família. La finalitat dels tallers és 
oferir alguna cosa diferent i que no es treba-
lli durant la setmana. Per exemple, darrera-
ment en vam oferir un d’artteràpia perquè 
és una de les novetats que hem introduït 
aquest 2022, i farem el mateix amb la ro-
bòtica educativa que també hem afegit en-
guany. D’altra banda, fem altres activitats 
com els petits científics, el laboratori de 
contes o les manualitats amb material reci-
clat. En definitiva, activitats que estan lliga-
des amb el que fem durant la setmana, però 
que comença i es tanca en la mateixa sessió. 

–Què trobava a faltar a l’escola respecte a 
la intel·ligència emocional?
–Tot depèn de cada infant, però penso que 

«Als nens els agrada explicar 
coses i que els escoltem»
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necessiten un espai on puguin expressar-
se perquè als nens els agrada explicar co-
ses i que els escoltem. A l’escola és molt di-
fícil trobar aquest espai: tenim les nostres 
unitats didàctiques i anem per feina. I no 
ho dic com una crítica, però vas tant de 
bòlit que resulta impossible. Així que seria 
bo que es pogués donar aquesta estona a 
l’escola, però de moment és una mancança. 
Per això el nostre espai està pensat com un 
lloc on els nens se sentin a gust, que puguin 
dir la seva, i depenent del que escullin, tre-
ballar la creativitat i altres aspectes impor-
tants per a ells.

–I quins somnis a futur tenen?
–Ara per ara, ens agradaria que tot comen-
ci a engegar perquè fa molt poc que hem 
obert. Tenim molts cursos oferts i gent, 
però volem que funcioni i que agradi. Hi ha 
moltes idees al cap i anem pas a pas, amb el 
desig que aquest projecte funcioni. H

Meri
Garcia
MESTRA I IMPULSORA 
D’ATENEA ESPAI 
D’APRENENTATGE

El centre va obrir portes 
al novembre i treballa 
per consolidar-se.

PER
Lídia
López
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